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Multiliteracies and multilingual assessment as concepts in educational settings highlight the need for educa-
tional practices that are inclusive of diverse linguistic and communicative repertoires, therefore recognizing
that literacy and learning extend beyond traditional, monolingual and monoglossic, and text-based forms.
Such an understanding of literacy and learning hence calls for new formats of assessment that are linguis-
tically responsive and aligned with an integrated perspective of individuals’multilingual repertoires. In fact,
despite the promotion of multilingual education policies and practices, the pervasiveness of monolingual as-
sessment formats has played an important role in blocking their implementation on the ground (Melo-Pfeifer
& Ollivier, 2023b). As put by E. Shoamy (2007, p. 144), “tests [are] used to reinforce (…) the utilization of spe-
cific methods, materials and tasks”. Conversely, they could also serve to challenge imagined monolingualism
in education.
In this contribution, we combine the results of two Erasmus+ projects which addressed multilingualism as-
sessment: EVAL-IC and PEP (Promotion de l’Education Plurilingue). In line with studies about language
assessment, especially Task based language assessment (Bachman, 2002; Norris, 2016), and plurilingual assess-
ment (Melo-Pfeifer & Ollivier, 2023a), we will first describe and comment on a multilingual integrated assess-
ment format developed for students engaged with Intercomprehension (EVAL-IC), highlighting its potential
in terms of multiliteracies (TheNew London Group, 1996). Second, wewill present teachers’self-reported prac-
tices of multilingual assessment formats (PEP).The results from the PEP project show that, even if the teachers
are open to multilingual pedagogies, they are for the most not inclined to let students use other languages to
answer oral and written tests, that they usually do not explain the instructions or provide additional resources
in different languages. Additionally, these answers might be related to the fact that teachers’perceive multi-
lingual formats of evaluation at odds with a prevalent monolingual evaluation culture in educational settings.
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Les concepts de multi-littératies et d’évaluation multilingue en contextes éducatifs soulignent la nécessité
de pratiques éducatives qui intègrent divers répertoires linguistiques et langagiers et reconnaissent que la
littératie et l’apprentissage vont au-delà des formats traditionnels, monolingues et centrés sur l’écrit. Cela
comprend de nouveaux formats d’évaluation qui s’ancrent dans une perspective intégrée des répertoires
plurilingues individuels. Car, malgré la promotion de politiques et de pratiques multilingues, l’omniprésence
de formats d’évaluation monolingues a largement freiné le développement et la mise en œuvre de formats
multilingues (Melo-Pfeifer & Ollivier, 2023b). Comme le dit Shoamy (2007, p. 144), « les tests [sont] utilisés
pour renforcer (…) l’utilisation de méthodes, de matériels et de tâches spécifiques ». Inversement, ils pour-
raient servir à remettre en question le monolinguisme en éducation.
Dans cette communication, nous combinerons les résultats de deux projets Erasmus+ qui ont abordé le mul-
tilinguisme dans l’évaluation : EVAL-IC et PEP (Promotion de l’Education Plurilingue). Dans la lignée des
études sur l’évaluation des compétences en langues, notamment de l’évaluation des langues fondée sur les
tâches (Bachman, 2002 ; Norris, 2016), et sur l’évaluation plurilingue (Melo-Pfeifer & Ollivier, 2023a), nous
présenterons et commenterons un protocole d’évaluationmultilingue développé pour évaluer les compétences
des étudiants en intercompréhension (EVAL-IC), en soulignant son potentiel en termes de multi-littératies
(The New London Group, 1996). Ensuite, nous présenterons les pratiques déclarées d’enseignants en matière
d’évaluationmultilingue (PEP). Les résultats du projet PEP issus d’une grande enquête internationalemontrent
que, même si les enseignants sont ouverts aux pédagogies multilingues, ils ne sont généralement pas enclins
à laisser les élèves utiliser d’autres langues dans les tests, ni à fournir des consignes et des ressources complé-
mentaires dans diverses langues. Ces tendances pourraient être liées au fait que les enseignants perçoivent
les formats d’évaluation multilingues comme étant en contradiction avec la culture d’évaluation monolingue.
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